
O Acum sunteţi o vedetă. Şi una dintre cele mai 
frumoase... · 

• Nu prea cred în "vedete". Maia Morgenstern e, 
poate, singura vedetă adevărată. Am avut enorm de 
învăţat de la ea în timpul lucrului la ultimul film al lui 
Sergiu Nicolaescu. E o profesionistă desăvârşită şi un om 
excepţional. N-am întâlnit aşa ceva în România. Până să 
termin Institutul, nu mă consideram frumoasă. De fapt, 
nici acum . .. Poate, expresivă. Atunci eram supra
ponderală, sau cel puţin aşa aveam impresia. Acum mă 
simt mult mai bine, după naşterea lui Nikita şi după "Craii 
de Curtea Veche", pentru care m-a pus Veroiu la slăbit! 
N-a mai rămas nimic din mine ... cu excepţia justificării 
sensului existenţei mele, cel mai minunat lucru care mi s
a întâmplat. Acum am căpătat siguranţa de sine pe care 
mi-o dau copilul, familia şi cariera. E foarte important 
pentru o actriţă să aibă alături, ca partener de viaţă, un 
regizor cu mintea limpede, cu o cunoaştere a lumii şi a 
sufletului feminin, mai ales, dar şi cu simţul umorului, nu 
în ultimul rând. Când am avut premiera cu Misterele 
Londrei, în '95, mi s-a dat mare importanţă, am dat 
nenumărate interviuri, am început să am fumuri de "actor 
total" în cap. Făceam multe lucruri în acelaşi timp, Eliza, 
"Craii", atunci a început şi relaţia cu Dominic. 

O Aveţi un model? 
• Mai multe: Meryl Streep, Audrey Hepburn, Vivien 

Leigh, pe care o consider cea mai frumoasă actriţă din 
lume. Şi am rămas cu un respect extraordinar pentru 
George Constantin, căruia am avut şansa să-i fiu 
parteneră în trei spectacole - Nora de Ibsen, Ultima oră 
de Mihail Sebastian, Vassa Jeleznova de Gorki. 

O Sunteţi cumva rusoaică la origine? 
• Nu. Dominic e polonez. . 
Şi totuşi //inca Gaia are un aer slav, plin de mister, şi o 

frumuseţe cu totul ieşită din comun, venită dinăuntru/ 
fiinţei care "comunică involuntar cu lumea de dincolo". 

...................... IOANA F LOREA 

WORKSHOP LA OLĂNESTI 

În legătură cu spiritul lui 
Radu Penciulescu 

S-ar putea să fie un gest de trădare. S-ar putea să 
încalce legământul nostru de castă . . .  Nu-i sunt nici 
prozelită, sper să nu-i devin epigon, încerc doar să mă 
înţeleg ... 

Mi s-a întâmplat un lucru ciudat după ce m-am întors 
de la Olăneşti. Şi poate că asta ar fi de povestit ; 
ciudăţenia stă în faptul că nu a fost zi lăsată de la 
Dumnezeu în care să nu-mi treacă prin gând măcar o 
frântură din timpul petrecut acolo. Ce-am făcut? Ce ni s
a întâmplat? Am încercat să facem teatru? Am izbutit să 
greşim? Ne-am transformat în copii, febrili căutători ai 
esenţei jocului şi metamorfozei? N-am mai fost regizori şi 
n-am mai fost actori. N-am băut apă minerală şi nici cu 
oamenii staţiunii nu ne-am amestecat, decât atunci când 
vreunul dintre noi a fost chinuit de câte o gripă fugară . 
Am fost însă un organism viu, sensibil şi fragil, incisiv şi 
retractil, dinamic şi împietrit, unduios şi vertical. 

Îmi amintesc de prima zi, în care ne-a spus să ne 
privim mâinile. Şi-am început cu mâna dreaptă. În lumina 
care năvălea prin ferestrele imense ale sălii de lucru 
mâinile noastre deveniseră. translucide. Atunci am avut o 
clipă sentimentul miracolului care ni se va întâmpla, 
degetele noastre au început să se mişte,  să se 
dezmorţească din anchiloza lor cotidiană şi să despice 
aerul şi lumina, cerât:Jdu-şi dreptul la expresie. Articulaţiile 
ne-au redevenit mobile şi legile anatomice ale degetelor, 
palmei, braţului, cotului, umărului, sângelui, nervilor şi 
cărnii au intrat în armonie cu gândul nostru pur de-a le 
descoperi. Şi aşa cum ne-am găsit şi regăsit mâinile vii, zi 
de zi am reînviat câte un pic ... 

Şi apoi şi-a deschis braţele. Şi-aşa, cu braţele 
deschise, ne-a adus bucuria descoperirii că suntem o 
parte din cosmos. Şi-aşa, cu braţele deschise, ne-am 
lăsat fecundaţi de revelaţia acestei apartenenţe. Şi ne-a 
cerut să rămânem aşa, cu braţele deschise, cu pieptul 
desfăcut în faţa Lumii. "Pipăiţi-o cu buricele degetelor!", 
acolo unde e condensată acuitatea senzaţiei de 
materialitate ;  "Simţiţi forma lucrurilor, îmblânziţi-o, 
fructificaţi-o, creaţi-o vector şi zbor, opriţi-o în aer cu 
sufletul la gură şi eliberaţi-o din nou spre Univers!" Tot 
aşa, cu respiraţia. Tot aşa, cu gândul. Tot aşa, cu bătăile 
inimii ... 



Mai târziu a început să devină vinovat şi Cehov. 
Vinovat pentru frumosul care ni se întâmpla. Simţeam că 
înaintăm prin miere, aşa, cu toate pericolele de a ne 
sătura de propriile noastre simţuri. Eram prea treji şi prea 
excitaţi şi mulţi dintre noi ieşeau noaptea să se plimbe, 
să se găsească. Noaptea, pe întuneric, poţi cel mai bine 
să vezi lumina pe dinăuntru. Şi când ne întâlneam, 
constatam, cu fericire copilărească, că deveniserăm 
luminoşi �i guralivi ca un cor de copii ce cântă colinde de 
Crăciun. Intr-adevăr, de multe ori, seara, în această vară 
de acolo, am avut sentimentul Crăciunului. Nu ştiu ce 
poate să vă spună asta;  dar am avut continuu 
sentimentul că primesc daruri în lumina blândă a unei 
prezenţe binefăcătoare. 

De multe ori la Olăneşti mi-am amintit de copilărie şi 
chiar ne-am simţit aşa. Şi-am intrat în "Teatrul" pe care 
l-am inventat acolo cu sentimentul că intru în odaia de 
oaspeţi a bunicilor mei ţărani. Acuma, mare fiind, pot să 
spun că simţeam în gură gustul începutului lumii şi în nări 
miros de busuioc şi curăţenie. Şi un res@nteribil pentru 
ordinea lucrurilor din acel �nivers care în ai tot timpul 
anului se ţinea sub cheie. , 

Aşa cred eu că e teatrul pe dinăuntru! domnului 
Penciulescu . Curăţenie, ordine firească, armonie, 

echilibru, oezie , e busuioc atârnat de colţul icoanei. 
Sacralizarea realităţii şi transcenderea ei într-o lume a 
esenţelor, universală, atemporală prin universalitate, sau 
invers, surprinzătoare şi repetabilă ca povestea favorită 
din copilărie pe care, cu cât o ştii, cu atât ai vrea s-o mai 
auzi. 

Şi-apoi, când zilele s-au terminat şi Maestrul nostru 
era grăbit să se întoarcă acasă, emoţia tuturor acestor 
fapte a devenit fluidă şi a sclipit, tot copilăreşte, în 
colţurile ochi lor  noştri. S-a lăsat o tăcere grea şi 
profundă, poate cum ar fi la înmormântarea Copilăriei. 
Am închis uşa în urma noastră şi am luat cheile. Una am 
predat-o la recepţie şi una o mai folosesc din când în 
când, descifrând o carte, ascultând un cântec, privind un 
album sau imaginând pictura naivă a lumii  şi a vieţi i .  

Domnul Penciulescu a devenit pentru mine, ş i  sunt 
convinsă că toţi cei care am fost acolo simţim la fel, a 
devenit un reper, aşa cum credeam când eram copil că 
fără mama şi tata lumea nu se poate. 

Acum, că m-am mai mărit, cum să pot Lumea fără 
Maestrul nostru? 

------------ ANCA BRADU 
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